
 
 

 

Mødedato 14.05.2019 Fangel Kro 

______________________________________________________________________ 

 

Formanden bød velkommen til de fremmødte på Fangel Kro, hvor generalforsamlingen er 

første punkt på dagsorden.  

Efterfølgende var der vinfortælling og smagning ved Løgismose vin.  

 

Til sidst rundede vi af med mad på Fangel Kro.    

 

1. Valg af dirigent Henrik Toft 

Henrik Toft kan meddele at der har været rettidig indkaldelse til generalforsamlin-

gen i Mælkeritidende.  

Efter gældende regler er generalforsamlingen beslutningsdygtig, da den er lovlig 

varslet i henhold til vedtægterne. 

 

Valg af stemmetæller: 

Kim Ernstsen Intern revisor for hovedforeningen 

Søren Kristiansen Intern revisor for Kreds Fyn 

 

2. Bestyrelsens beretning 

Henrik Toft giver ordet til formanden René Byrgesen, som aflægger årets beret-

ning. 

 

Beretning til generalforsamling 2019: 

 

Dødsfald 

Vi starter som altid med at mindes de medlemmer af FMF kreds Fyn som er gået 

bort siden sidste års generalforsamling. Igen i år er der ingen, ifølge mine efterret-

ninger og info via sekretariatet. 

 

Kredsbestyrelsen 

I det forløbne år har kredsbestyrelsen bestået af følgende. 

Henrik Toft   Næstformand 

Torben Knudsen  Kasserer 

Kenneth Nielsen Medlem og referent 

Jesper Skovbjerg Medlem og fanebærer 

René Byrgesen  Formand   

Suppleant for bestyrelsen har det forgangne år været Finn Frost 

 

Desuden har Kurt Jensen hjulpet til som kassefører samt altmulig mand, og han 

har afhjulpet kredsen som repræsentant ved kredsudstillingerne, og i kredsudstil-

lings udvalget. 

Referat fra generalforsamling 



 
I løbet af 2018 har Kurt dog valgt at skrue lidt ned for sine forskellige aktiviteter, og 

derfor har Kenneth Nielsen overtaget arbejdet i kredsudstillings udvalget. 

Ligeså har Torben overtaget det daglige arbejde med kasseføring og revision, godt 

hjulpet af Kurt i en grundig overdragelse. 1000 tak for den hjælp Kurt. 

 

Landmændene og mælken 

Ikke et år med generalforsamling uden at vores råvareleverandører, mælkebøn-

derne, skal nævnes. Sidste år kunne vi fortælle at Arla havde igangsat et 3-årigt 

besparelsesprogram ”Calcium”. Målsætningen er at styrke bøndernes aconto af-

regningspris med 16-17 øre pr kg mælk i 2020, og gerne før. 

Maj 2018 var det seneste års lavest afregnede måned hvor konventionel mælk 

afregnedes aconto til 2,34 kr. pr. kg og økologisk til 3,13 kr. pr. kg. (79 øre forskel) 

Senere på sommeren og hen over efteråret steg aconto afregningspriserne dog lidt 

og endte i december måned på 2,62 kr. pr kg for konventionel mælk og 3,26 kr. pr. 

kg for økologisk (64 øre forskel). 

Måske den lille udviskning mellem konventionel og økologisk kan skyldes at der i 

2016 og 2017, med de ekstremt lave afregningspriser, var en del bønder som 

valgte at omlægge til økologisk produktion, for at kunne opretholde en økonomi. 

Her i 2019 har prisen så igen fået et lille dyk allerede i januar til 2,50 kr. pr. kg for 

konventionel mælk og 3,25 for økologisk mælk (75 øre forskel). Disse priser er 

fortsat gældende for maj måned også. 

Om Arla formår at opretholde en stabil gennemsnitlig aconto afregningspris på 16 

til 17 øre mere pr kg mælk frem til og med 2020, det skal her være usagt, men 

noget tyder på at dette første ½ år af 2019 i hvert fald bliver et af de mere stabile i 

flere år. Lad os håbe at det betyder nogen økonomisk stabilitet og optimisme blandt 

mælkebønderne også. 

En ting er desværre sikkert, og det ar at Calcium sætter spor helt ind i vores egen 

forening, når vi kigger på deltagelse i diverse arrangementer, og ikke mindst pro-

dukter til bedømmelse ved især kredsudstillingerne, hvor der har været et nedad-

gående antal produkter at bedømme. Lad os håbe at der fra Arlas side generelt er 

en fremadrettet lyst og vilje til i højere grad at konkurrere på produkter og faglig 

stolthed.  

  

Kold College 

Vi skal selvfølgelig også runde mejeribruget uddannelser, for lige at tage et ”pH” 

på hvordan det står til. 

Efter nogle turbulente år på KOLD, virker det nu som om der er ved at falde mere 

ro på. Stor udskiftning i lærerstab, ledelse omkring uddannelsen til mejerist samt 

ny direktør er bare nogle af de ting der har fyldt rigtig meget de sidste godt 5 år. 

Men som sagt, så er det som om tingene nu er ved at finde sit leje, med Gitte 

Bargholdt i spidsen for KOLD og Flemming Bundesen i spidsen for Mejeristuddan-

nelsen. 

Det er godt at se og fornemme at der er mere ro på bagsmækken nu, og forhåbent-

lig giver det ro til at arbejde på at optimere uddannelsen og undervisningen omkring 



 
mejeristuddannelsen, så den også i fremtiden kan stå som en stærk og velrenom-

meret uddannelse.  

Flemming har givet mig følgende info omkring antal elever på Mejeristuddannelsen 

ved KOLD 

 

Antal færdiguddannede: 

2016 = 57 

2017 = 69 

2018 = 66 

2019 = 19 – indtil nu mangler et hold i juni og december 

 

Grundforløb: 

2016 = 78 

2017 = 80 

2018 = 104 

2019 = 57 – indtil nu – mangler august optaget 

 

Pilen peger bestemt i den rigtige retning, og det skal blive spændende at følge 

udviklingen i de kommende år. 

 

University College Lillebælt (UCL erhvervsakademi og professionshøjskole) 

Sidste år kunne det nævnes at sammenlægning af UCL og EAL var på vej. 

Denne sammenlægning er nu ved at være kørt igennem. 

Det er ikke uden omkostninger og arbejdspresset i overgangsperioden har været 

både hårdt og stort for de ansatte. 

Sammenkøring af fælles ledelse, It-systemer, nye kolleger, ensartning af arbejds-

gange osv……. Det er bare ikke noget der kommer af sig selv. 

Mht. til uddannelsesudvalgene, så blev det i efteråret besluttet at UCL´s forskellige 

uddannelsesudvalg kunne køre videre efter samme skabelon som i tidligere regi. 

Dog med den ændring at procesteknologuddannelserne nu er sammen med labo-

ranterne i uddannelsesudvalg, i stedet for jordbrugsteknologerne. 

Undertegnede sidder pt. på vegne af FMF i uddannelsesudvalg for Procesteknolog 

og laborantuddannelserne. 

Der har fortsat kun været konstituerende møde, og et enkelt ordinært møde, i det 

nye udvalg, så det bliver spændende at komme i gang med det reelle arbejde i 

løbet af i år. 

Jeg har fået følgende data fra UCL vedr. antal studerende procesteknologer 

 

I 2017 dimitterede følgende: 

Fødevareteknologer = 10 stk 

Mejeriteknologer = 6 stk 

 

I 2018 dimitterede følgende (ikke verificeret tal)   

Fødevareteknologer = 18 stk   



 
Mejeriteknologer = 7 stk 

 

Pt. på 1 år er følgende 

Fødevareteknologer = 14 stk 

Mejeriteknologer = 5 stk 

   

Sommer 2019 forventes start af 

Fødevareteknologer  = 12 stk 

Mejeriteknologer = 10 stk 

 

Det er ikke vildt prangende tal, men der er dog en vis stabilitet i det. 

 

Ingeniøruddannelsen på KU-Life 

Efter i de seneste år at have arbejdet med at tiltrække studerende til Mejeriingeniør 

uddannelsen, må det siges at Industrigruppen bag mejeriingeniøruddannelsen, har 

haft succes med dette. Ingeniøruddannelsen har hen over de seneste 5 år oplevet 

en stigning i optag på kandidatuddannelsen så der senest i sommeren 2018 var 

optaget 33 på kandidatuddannelsen. Det estimerede behov for uddannede mejeri-

ingeniører til industrien er ca. 30 stk. om året. Så her virker det som om der forelø-

bigt er balance i tingene. 

 

FMF hovedforeningen 2018-2019 

Et kig på vores hovedforening, her kan vi fortsat kun være stolte over alle de arran-

gementer og initiativer vi som medlemmer har mulighed for at deltage i.  

Sekretariatet er fortsat omdrejningspunktet for forskelligartede aktiviteter som kom-

mer os alle, eller en del af FMF´s medlemmer til gode. 

Igen i år vil jeg kort nævne nogle af de ting og begivenheder fra sidste generalfor-

samling til nu. Der er rigtig mange og forskelligartede aktiviteter og der bliver lø-

bende skrevet så flot i Mælkeritidende og Mælkeritidende Update om de forskellige 

begivenheder. 

 

Mejeribrugets studietur til Irland, 30. maj til 1. juni 2018. igen i år afholdes der stu-

dietur, denne gang til Italien i september måned. 

 

IFC og Foodtech messe, med Dinner event, 13-15. november 2018 i Herning. I år 

bliver det IFC og HI tech and industry Scandinavia og datoerne er 1-3 oktober. 

 

129. delegeretmøde for FMF 6. oktober i Odense. Efter nøje overvejelser i hoved-

bestyrelsen er det valgt at skifte til Hotel Legoland her i 2019, og datoen for 130. 

delegeretmøde er lørdag 2. november 

MIA(mejeriindustriens arbejdsmiljø udvalg) arbejdsmiljø konference, 22 november 

2018,  i Herning. 

 

Dairy Students Club årsmøde og valg til klubråd 22. november 2018.  



 
klubrådet består nu af …. Studerende… Niels J. Lindhardt, Mette K. Kristensen, 

Mathias Jensen, Søren Olsen, Tony Weyhe. 

Anne-Sofi Christiansen, FMF, René Byrgesen, FMF, Bettina Nielsen, FMF og An-

ders Hjortshøj, FTFa 

 

Mejeribrugets dag KOLD (1. kredsudstilling) 6. februar 2019.  

2. kredsudstilling netop vel overstået 8. maj 2019 ved Stauning Whiskey 

Mejeriforskningens dag 27. marts 2019, på Hotel Billund. 

Mejerifolk uden grænser (MUG), mange aktiviteter i løbet af året, Da foreningen er 

almennytttig,  husk at bidrag er fradragsberettiget. 

Desuden er der meget…meget mere……..som vi kan vælge fra hylderne….. 

DMS(mejeriteknisk selskab) arrangementer 

Overenskomst og lønstatistikker (2016 DMF og 2017 FMF) 

Rådgivning og advokatbistand 

Pension via AP (overenskomst) 

Forsikringer via mejeri-liv 

Forbrugsforening 

Mejeriguiden (håndbog for mejeriindustrien) 

………Plus en masse mere som her ikke er nævnt………… 

 

Brancheblad mælkeritidende og Danish dairy and food industry, samt 2 ugentlige 

Mælkeritidende update. 

Som det for nyligt har kunnet læses i Mælkeritidende går antallet af udgivelser ned 

fra 23 til 13 årlige udgivelser. Dette er en helt naturlig konsekvens af at der i Mæl-

keritidende i højere grad satses på digitalisering, samt at økonomien i de senere 

år er blevet mere presset for det trykte blad. Fremadrettet tror bestyrelsen i MT på 

en god og sund kombination af det trykte blad og de digitalt udsendte Updates.. 

  

FMF kreds Fyn 2018-2019 

Et par ord skal også lyde omkring Kreds Fyn og arbejdet i bestyrelsen det seneste 

år. 

 

Medlemmer    

  1. april 2019 Pr. uge 20. 2019  

Aktive    84 80 

Db-aktive  2 2 

Passive   2 2 

Kontingentfrie  21 21 

Virksomheder  6 6 

Stud   24 24 

I alt   139 135 

Pt. er vi 80 aktive medlemmer i Kreds Fyn. Det er én mere end sidste år. Heraf er 

2 stk. dobbeltmedlemmer. Kontingentfrie og passive beløber sig til i alt 23 stk. og 



 
vi har 24 studentermedlemmer. Slutteligt har vi 6 stk. virksomhedsmedlemmer. Alt 

i alt helt fornuftige og stabile tal. 

1. april 2019 havde vi 84 aktive medlemmer, men idet flere af de tidligere studenter 

medlemmer har flyttet kreds, branche eller startet ny uddannelse, har vi mistet i alt 

4 stk. 

De nuværende 80 aktive medlemmer berettiger os til i dag at vælge 14 delegerede. 

Mere om dette senere under punktet valg af delegerede. 

 

Møder 2018-2019 for kredsbestyrelsen 

Vi bestræber os på at afholde 4 ordinære kreds bestyrelsesmøder om året. 

Siden sidste generalforsamling har bestyrelsen været samlet 22/8-18  

28/11-18, 28/2-19 og sidst 7/5-19 

På møderne behandles som altid både små som store emner, og mange af de 

informationer og tiltag der kommer fra Hovedbestyrelsen forsøges kanaliseret ud 

via kredsbestyrelsen. 

Det er også i dette forum vi snakker om og planlægger aktiviteter for kredsens 

medlemmer. Eksempelvis generalforsamlingen i dag og den efterfølgende vin-

smagning. 

  

Temamøde for kredsbestyrelser 7. marts 2019 

Besøg og møde blev holdt hos Naturmælk i Tinglev. 

Under temaet ”Nye tider - ny viden og nye muligheder” 

Temadagen blev startet med et super spændende indlæg fra Frode Lehmann som 

er tidligere formand for Naturmælk og leverandør til mejeriet gennem mange år. 

Frode fortalte passioneret omkring arbejdet med bæredygtig mælkeproduktion, og 

hvordan man gør dette målbart. Alle mælkeproducenter hos Naturmælk skal have 

en bæredygtigheds vurdering. 

Efterfølgende var der også plads til en spændende rundvisning på selve Natur-

mælk mejeriet. En spændende rundtur som viser et Mejeri i konstant udvikling og 

vækst. 

Herefter var der temamøde med følgende spændende emner. 

• Overordnet gennemgang af den nye ferielov ved Hanne Lindberg Grejsen MA/DI 

• Fælles kredsdepot, investering 

• Overenskomst 2018, nye muligheder, som også er løbende beskrevet i MT. 

• Overenskomstansættelse- glem det ikke 

• Mælkeritidendes digitale strategi. 

 

Efterfølgende blev der lavet kredsvis debat og feedback, og en kommende pensi-

onsberegner blev testet i en Beta version… 

Alt i alt en spændende dag virkelig med mulighed for at tilegne sig ny viden og sigte 

mod de nye muligheder. 

  



 
Fællesdepot for kredsbestyrelserne. 

Det nye fællesdepot for kredsene blev skudt i luften april 2018, og har nu kørt i godt 

et år. Og sløret kan her godt løftes omkring at vi er kommet ud af det første år med 

et lille plus på kontoen, selv om der har være op og nedture undervejs. Mere om 

dette under fremlæggelse af regnskabet senere. 

  

Aktiviteter for kredsens medlemmer 

29 august 2018 afholdt vi tur til Carlsberg i Fredericia. 

Vi var i alt 17 personer af sted til en spændende introduktion til Carlsbergs historie, 

rundvisning og dejlige smagsprøver på øl og sandwich. 

En rigtig spændende tur, på Carlsberg Fredericia hvor der både producerer og tap-

pes enorme mængder øl og specialøl, samt der laves og tappes ligeså enorme 

mængder coca cola og lignende produkter… det er lidt vildt at tænke på at fabriks-

området er på hele 90 Ha og at der stort set er bebygget eller aktivitet på det meste 

af jorden… 

Det får selv de største mejerier her hjemme til at se en smule klejne ud. 

Alt i alt en super hyggelig og spændende aften på Carlsberg. 

Tak for fremmødet skal lyde fra bestyrelsen. 

Lige pt, er der ikke konkrete nye aktiviteter i støbeskeen, men når vi igen går i gang 

med at planlægge vil vi læne os op da de input vi fik ved sidste års generalforsam-

ling 

 

Afrunding 

Ellers vil jeg her til sidst runde af med at takke jer alle igen for fremmødet i dag og 

takke bestyrelsen, vores suppleant og Kurt for samarbejdet i det forgangne år. Jeg 

håber og tror at det næste år bliver mindst lige så godt. 

 

Tak for ordet……. 

 

Årets beretning blev entydigt godkendt ved håndsoprækning.  

 

3. Årets regnskab 

Regnskabet blev fremlagt af Torben Knudsen, som kunne vise et mindre overskud 

på 12.400,00kr. 

Budgettet forbliver uændret til næste år.  

Regnskabet var underskrevet og blev godkendt ved håndsoprækning. 

 

Fælles depot for landsdelskredse 

Fællesdepotet har igennem året været svingende, men trods det gav det et over-

skud.  

 

4. Behandling af indkomne forslag 

Bestyrelsen forslog uændret kontingent. Dette blev vedtaget. 



 
Der er ikke kommet yderligere forslag. 

 
5. Valg til bestyrelse 

Jesper Skovbjerg har af personlige årsager valgt at trække sig fra bestyrelsen. 

Derfor skal der vælges et nyt medlem af bestyrelsen.  

De tre navne med flest stemmer kommer med i bestyrelsen og den sidste bliver ny 

suppleant.  

 

På valg var:  

Henrik Toft, Løgismose Meyer A/S.  Bestyrelse  
    Kenneth Nielsen, Korsvej Mejeri.  Bestyrelse 
 Finn Frost, Kerry Ingredients    Bestyrelse 
  
 Grietje Weitkamp,   Suppleant  

  
6. Valg af revisor og suppleant 

På valg er: 

 Søren Kristiansen  Faaborg  (revisor) 

             Birger H.C  (suppleant) 
 

Bestyrelsen forslog genvalg af Søren som revisor.  

Søren Kristiansen er valgt som revisor og Birger H.C valgt som suppleant. 

 
7. Valg af delegerede 

Der skal vælges 14 deltagere til årets delegeretmødet 2018. 

Jf. vedtægterne vælges den valgte bestyrelse minus formand. 

Generalforsamlingen skal derfor vælge 10 delegerede samt suppleanter.   

 

De valgte er: 

Gert Irming  Birka Björklund 

Mette V. Kern  Henrik Bossen 

Grietje Weitkamp Kasper A. Pedersen 

Birger H.C  Jesper Skovbjerg 

Henrik Buur  Ditte Jensen 

 

Suppleanter: 

Bernt Mikkelsen 

Irene Byrgesen 

Benny L. 

Kim Ernstsen 

 
8. Eventuelt  

Birger vil gerne rose formanden for hans beretning og arrangement her til general-

forsamlingen.  



 
Birger opfordrer til at deltage og bakke op omkring det foreningsliv vi har her på 

Fyn.  

Ditte Jensen er glad for at, se at der er studerende med fra procesteknologuddan-

nelsen og roser René for hans engagement omkring de studerende.  

Formanden vil gerne takke Jesper Skovbjerg for godt samarbejde i bestyrelsen de 

seneste år. 

Formanden vil også gerne takke Kurt Jensen, for de mange års tro tjeneste, 33 år 

som en del af FMF Kreds Fyn. Kurt har gennem tiderne været kasserer og siden-

hen hjælper og kasserer i Kredsudstillingen og Landsmejeriudstillingen.  

Kurt har altid været et engageret og vellidt medlem.  

Kurt siger tak for gaven og tak for at han måtte være en del af foreningen igennem 

de sidste 33 år.  

 

Efter den ordinære generalforsamling blev den kommende bestyrelse konstitueret 

således: 

 

Formand  René Byrgesen 

Næstformand  Henrik Toft 

Kasserer   Torben Knudsen 

Fanebærer  Finn Frost 

Sekretær  Kenneth Nielsen 

 

 

Referent  

Kenneth Nielsen 

 

 

   


